

الشعور بالوحدة النفسية وعلاقته بمعنى الحياة لدى عينة من الطالبات الكفيفات بجامعة الملك عبدالعزيز بجده.

اسم الطالبة: ثالبة محمد السهيمي
اسم المشرفة: د. مريم صالح حسن

المستخلص

هدفت الدراسة الحالية إلى الكشف عن العلاقة بين الشعور بالوحدة النفسية ومعنى الحياة لدى عينة من طالبات الجامعة الكفيفات، والكشف عن الفروق في كل من الشعور بالوحدة النفسية ومعنى الحياة وفقاً لمتغيرات العمر والتخصص والمستوى الدراسي، كما هدفت إلى التعرف على دور كل من العمر والتخصص والمستوى الدراسي في التنبؤ بالشعور بالوحدة النفسية ومعنى الحياة لدى عينة الدراسة .

تكونت عينة الدراسة من (٥٠) طالبة من الطالبات الكفيفات بجامعة الملك عبد العزيز، ممن تتراوح أعمارهن ما بين (١٩-٣٣) سنة بمتوسط قدره ٢٢,٦٤ سنة وانحراف معياري قدره ٢,٩٤ عاماً، واستخدمت الباحثة اداتين للدراسة الحالية هما مقياس الشعور بالوحدة النفسية لمجدي الدسوقي (٢٠١٣) و مقياس معنى الحياة لمحمد حسن الأبييض (٢٠١٠) .

وقد أظهرت نتائج الدراسة وجود علاقة ارتباطية سلبية دالة إحصائياً بين الشعور بالوحدة النفسية ومعنى الحياة لدى طالبات الجامعة الكفيفات، كما كشفت النتائج عن عدم وجود فروق دالة إحصائياً في كل من الشعور بالوحدة النفسية ومعنى الحياة وفقاً لمتغيرات العمر والتخصص والمستوى الدراسي. كما أظهرت النتائج عدم إمكانية التنبؤ بكل من الشعور بالوحدة النفسية ومعنى الحياة من خلال متغيرات العمر والتخصص والمستوى الدراسي .

الكلمات المفتاحية : الشعور بالوحدة النفسية - معنى الحياة - الكفيفات .

Loneliness and It's Relation to The Meaning of Life Among a Sample of Blind Students At king Abdul Aziz University

By:

Thalebah Mohmmmed AL-Suhimi

Supervised By:

Dr. Mariam Saleh Hassan

Abstract :

The present study aimed to explore the relationship between feeling of psychological loneliness and meaning of life among a sample of university student with Blind in Jeddah . Also, it aimed to define the differences in both the sense of felling of psychological loneliness and meaning of life according to some demographic variables (age , specialization and the level of education) Also, it aimed to identify the role of each age , specialization and the level of education in predicting the felling of psychological loneliness and meaning of life in the study sample.

The study sample consisted of (50) female students with Blind from King Abdulaziz University, aged between 19-33 years with an average of 22.64 years and a standard deviation of 2.94. The researcher used: the scale of felling of psychological loneliness by Magdy Al-Desouki (2013)) and a scale of the meaning of life by Mohamed Hassan al-Abyad (2010).

The results showed that a negative statistically significant correlations between the feeling of psychological loneliness and meaning of life among the university students with Blind. The results also showed no statistical differences in the feeling of psychological loneliness and meaning of life relating to the variables of age, specialization and level of education. The results also showed the unpredictability of both the feeling of psychological loneliness and meaning of life through the variables of age, specialization and level of education.

Keywords: Feeling of psychological loneliness - Meaning of life - Blind.